

***THE CANADIAN JOURNAL
OF
NURSING RESEARCH***

Fall/Automne 1993 Vol. 25 No. 3

***REVUE CANADIENNE
DE RECHERCHE
EN SCIENCES INFIRMIÈRES***

The Canadian Journal of Nursing Research
Revue canadienne de recherche en sciences infirmières

Volume 25, No. 3

Fall/Automne 1993

EDITOR/RÉDACTRICE EN CHEF

LAURIE GOTTLIEB, Ph.D. (McGill)

Associate Professor, School of Nursing, Faculty of Medicine, McGill University.

ASSISTANT EDITOR/RÉDACTRICE ADJOINTE

MARY GROSSMAN, Ph.D. (McGill)

Assistant Professor, School of Nursing, Faculty of Medicine, McGill University.

ACTING EDITORS/RÉDACTRICES DE SERVICE

JACINTA FERRARI (English)

GLORIA KEARNS (French)

SECTION EDITORS

Acute Care

Dr. Louise Gagnon

Université de Montréal

Bereavement

Dr. Betty Davies

University of British Columbia

Chronicity

Dr. Sharon Ogden-Burke

Queen's University

Coping/Adaptation

Dr. Judith Ritchie

Dalhousie University

Culture & Gender

Dr. Joan Anderson

University of British Columbia

Developing Family

Dr. Colleen Stainton

University of Calgary

Family Health

Dr. Kathleen Rowat

McGill University

Gerontology

Dr. Dorothy Pringle

University of Toronto

Health Promotion

Dr. Denise Paul

Université de Sherbrooke

Outcomes & Measurement

Dr. Gina Brown

McMaster University

Philosophy/Theory

Dr. June Kikuchi

University of Alberta

Symptom Management

Dr. Celeste Johnston

McGill University

Systems Research

Dr. Phyllis Giovanetti

University of Alberta

Values & Decision Making

Dr. Annette O'Connor

University of Ottawa

Women's Health

Dr. Ellen Hodnett

University of Toronto

McGill

The Canadian Journal of Nursing Research/Revue canadienne de recherche en sciences infirmière is published quarterly by the School of Nursing, McGill University, 3506 University Street, Montreal, Quebec, H3A 2A7. Letters regarding subscriptions, changes of address and other business matters should be sent to the Circulation Manager.

SUBSCRIPTION RATES: Institutions (including hospitals, schools, libraries and agencies): \$85/one year. Individual subscriptions: \$40/one year; \$77/two years. Students \$36/one year. Cheques payable to McGill University.

ADVERTISEMENTS: Full-page display \$250; half-page display \$125; quarter-page display \$75; line display (15 words or less) \$35.

BACK ISSUES: Available at \$20/copy or \$75/year. Xerox copies are available at a minimum of \$10.00 an article.

ABONNEMENTS: Institutions (ce qui comprend les hôpitaux, les écoles, les bibliothèques et les agences): 85\$ pour une année. Abonnements individuels: 40\$ pour une année; 77\$ pour deux ans. Étudiants: 36\$ pour une année. Les chèques à l'ordre de Université McGill.

ANNONCES: 250\$ la page; 125\$ la demi-page; 75\$ quart de page; 35\$ par ligne (15 mots ou moins)

ANCIENS NUMÉROS: 20\$ le numéro ou 75\$ par année. On peut se procurer les photocopies d'articles pour un minimum de \$10.00 par article.

This issue has been supported by a SSHRC (441-88-0104) grant.

Nous avons reçu les subventions du CRSHC (441-88-0104) pour ce numéro.

ISSN 0844-5621

The Canadian Journal of Nursing Research is indexed in:

La Revue canadienne de recherche en sciences infirmières se retrouve dans les Indexes suivants: CINAHL; Health Care Management Studies; Hospital Abstract; International Nursing Index; Nursing Abstracts; Point de repère (1988–present)
Dépot légal – 3^e trimestre 1993; Bibliothèque Nationale du Québec
Copyright: McGill University, School of Nursing, 1991.

Typography: Kate McDonnell

LOOK WHAT'S COMING TO THE CANADIAN JOURNAL OF NURSING RESEARCH!

The Canadian Journal of Nursing Research is pleased to announce a new section entitled **Focus: Research and Issues**. Starting with the 1994 Fall issue (vol. 26, no. 3), our section editors will take their turn as a guest editor for articles featuring an important nursing topic. This section will lend added depth to the diverse subject matter that we currently enjoy in each issue.

Over the coming months other sections will be introduced periodically: **DISCOURSE**, for critical thoughts on substantive issues; **BRIEFS**, for research reports and commentaries; **PLAUDITS AND GRIPES**, for letters to the editor; **DESIGNER'S CORNER**, for tools and techniques required to build knowledge; **HAPPENINGS**, for reports on innovative research and clinical programs; **BOOK REVIEWS**; and **PUBLICITY** for announcements of new positions, career opportunities, conferences, and so on.

This broadened format will provide a more comprehensive, up-to-date coverage of issues and concerns pertinent to the development of nursing. Your comments, reflections, news items, and manuscripts will make **The Canadian Journal of Nursing Research** a truly Canadian voice for nursing research. We invite submissions for any of these sections.

UPCOMING FOCUS ISSUES

Coping and Adaptation

Guest Editor: Dr. Judith Ritchie
Submission Deadline: June 15, 1994
To appear: Fall 1994 (vol. 26, no. 3)

Women's Health

Guest Editor: Dr. Ellen Hodnett
Submission Deadline: September 15, 1994
To appear: Winter 1994 (vol. 26, no. 4)

DU NOUVEAU À LA REVUE CANADIENNE DE RECHERCHE EN SCIENCES INFIRMIÈRES!

La rédaction de la *Revue canadienne de recherche en sciences infirmières* est heureuse de vous annoncer la création d'une nouvelle rubrique, intitulée : **Le Point : recherche et actualité**. Dès le numéro d'automne 1994 (vol. 26, n° 3), nos chroniqueurs prendront alternativement la parole en tant que rédacteurs invités sur un sujet d'importance touchant les soins infirmiers. Cette nouvelle rubrique permettra d'approfondir, pour le plus grand plaisir des lecteurs, les nombreux sujets abordés dans chacun des numéros de la revue.

Au cours des mois à venir, d'autres rubriques viendront périodiquement étoffer la publication : **DISCOURS** portera un regard critique sur des questions d'envergure; **EN BREF** s'intéressera aux rapports de recherches et à leurs commentaires; **ÉLOGES ET REPROCHES** recevra le courrier des lecteurs; **LE COIN DU CONCEPTEUR** recueillera outils et techniques d'apprentissage; **L'ÉVÈNEMENT** mettra en lumière les recherches et les programmes cliniques novateurs; **PUBLICATIONS**, fera le compte rendu de livres récents; enfin, **PUBLICITÉ** annoncera les nouvelles nominations, les possibilités de carrière, les conférences, etc.

Ce format élargi permettra une couverture plus exhaustive et plus à jour des questions et défis touchant le développement des sciences infirmières. Vos commentaires, réflexions, nouvelles et manuscrits donneront à la *Revue canadienne de recherche en sciences infirmières* un ton résolument canadien dans le concert des publications sur les sciences infirmières. Nous vous invitons à contribuer à l'une ou l'autre des rubriques.

PROCHAINS NUMÉROS

Soutien et adaptation

rédactrice invitée : D^{re} Judith Ritchie
date-butoir des soumissions : 15 juin 1994
publication : automne 1994 (vol. 26, n° 3)

Les femmes et leur santé

rédactrice invitée : D^{re} Ellen Hodnett
date-butoir des soumissions : 15 septembre 1994
publication : hiver 1994 (vol. 26, n° 4)

CALL FOR PAPERS

COPING

Fall 1994 (vol. 26, no 3)

We invite submissions of empirical reports on individuals and families coping with acute and chronic illnesses; the social support processes involved in coping; and the outcomes of coping behaviors or nursing interventions that enable coping and adaptation.

Guest Editor: Dr. Judith Ritchie

Submission Deadline: June 15, 1994

Please send manuscripts to:

The Editor,

Canadian Journal of Nursing Research,

McGill University School of Nursing,

3506 University Ave., Montreal, Qc H3A 2A7

CALL FOR PAPERS

WOMEN'S HEALTH

Winter 1994 (vol. 26, no 4)

We invite submissions of manuscripts in the field of health. Topics include but are not restricted to reproduction and gynecological health, breast cancer, abuse and assault, cultural variations, child care, aging, health promotion and illness prevention. While theoretical and literature review papers may be submitted, priority will be given to reports and research projects.

Guest Editor: Dr. Ellen Hodnett

Submission Deadline: September 15, 1994

Please send manuscripts to:

The Editor,

Canadian Journal of Nursing Research,

McGill University School of Nursing,

3506 University Ave., Montreal, Qc H3A 2A7

ARTICLES À PUBLIER

LE SOUTIEN

publication : automne 1994 (vol. 26, n° 3)

Nous vous invitons à soumettre des rapports empiriques touchant des personnes et des familles aux prises avec des affections chroniques aiguës; les processus sociaux de soutien; et les conséquences de comportements de soutien ou des interventions en soins infirmiers qui permettent le soutien et l'adaptation.

Rédactrice invitée : D^{re} Judith Ritchie

date-butoir des soumissions: 15 juin 1994

Prière de faire parvenir les manuscrits à la :

Rédactrice en chef

Revue canadienne de recherche en sciences infirmières
École des sciences infirmières de l'Université McGill
3506, rue University, Montréal (Québec) H3A 2A7

ARTICLES À PUBLIER

LES FEMMES ET LEUR SANTÉ

publication : hiver 1994 (vol. 26, n° 4)

Nous vous invitons à soumettre des manuscrits portant sur le domaine de la santé. Sujets proposés (non limitatifs): techniques de reproduction et santé gynécologique, cancer du sein, abus et agressions, variantes culturelles, puériculture, vieillesse, promotion de la santé et prévention des maladies. Bien que les textes théoriques et les critiques de documents soient appréciés, la priorité sera donnée aux rapports et aux projets de recherche.

Rédactrice invitée : D^{re} Judith Ritchie

date-butoir des soumissions: 15 juin 1994

Prière de faire parvenir les manuscrits à la :

Rédactrice en chef

Revue canadienne de recherche en sciences infirmières
École des sciences infirmières de l'Université McGill
3506, rue University, Montréal (Québec) H3A 2A7